

dvbdebate.com facebook.com/dvb.debate Twitter@dvbdebate

“ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်”အခြေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို DVB Multimedia Group ကနေ အပတ်စဉ် စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးကာ ဒီဗီဘီ ရုပ်သံလိုင်းမှတစ်ဆင့် ထုတ်လွှင့်ပေးနေတာဖြစ်ပါတယ်။



DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

DVB Debate ဟာ အတွေးမြင်အယူအဆများ ဖလှယ်ကာ လွတ်လပ်စွာ သဘောထားကွဲလွဲနိုင်ရန်၊ အပြန်အလှန်နားလည်မှုများ ဖန်တီးတည်ဆောက်ရန်၊ မြန်မာ့အနာဂတ်ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာများကို အဖြေရှာနိုင်စေရန်နှင့် လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားမှုတွေကို လက်ခံပေးနိုင်တဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးခြင်း ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေရန် ရည်ရွယ်ပါတယ်။ အဖွဲ့အနေဖြင့် အခြား မီဒီယာများနှင့် ဆွေးနွေးပွဲ အသင်းအဖွဲ့များကိုလည်း ယခုလို ပွင့်လင်းတဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲများမှာ ပါဝင်လာဖို့ ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ သတင်းဓာတ်ပုံများနှင့် ကာတွန်းများကို ရုပ်သံရိုက်ကူးအပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်၏ ဖေ့ဘုတ် စာမျက်နှာနှင့် ဝက်ဘ်ဆိုဒ်များမှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းရှိ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်များကို ပံ့ပိုးကူညီမှုများ ပြုလုပ်နိုင်ရန်အတွက်လည်း DVB Debate မှာ ရန်ပုံငွေများရှိပါကြောင်း အသိပေးလိုပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
“Young Professionals: What are their challenges?”
ဆိုတာပဲဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပြုလိုသည်များ၊ အကြံပေးလိုသည်များနှင့် မေးခွန်းများ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ၀၁ ၂၉၂၇၄၃ သို့ဆက်၍ဖြစ်စေ၊ debate@dvb.no သို့ဖြစ်စေ ဆက်သွယ်၍ အဖွဲ့ဝင်တဦးဦးထံသို့ မေးမြန်းနိုင်ပါသည်။

This week's topic is YOUNG PROFESSIONALS

Historical context:

ဆယ်စုနှစ်ပေါင်းများစွာကြာနိုင်ငံရေးအဝန်းပိုင်းကဖယ်ကျဉ်ထားမှု၊ နိုင်ငံရဲ့ ပညာရေးစနစ်ညံ့ဖျင်းမှုနဲ့ အခြေခံအဆောက်အအုံအားနည်းမှုတွေကြောင့် နိုင်ငံဖွံ့ဖြိုးမှုနှေးကွေးသွားပြီး လူငယ်တွေအတွက် အတတ်ပညာပိုင်းဆိုင်ရာအသက်မွေးမှုလုပ်ငန်းအခွင့်အလမ်းမရှိသလောက်ဖြစ်သွားစေခဲ့ပါတယ်။ အသက်အရွယ်နဲ့အတွေ့အကြုံကိုဦးစားပေးတတ်တာဟာအာရှရဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပါပဲ။ ဒါကြောင့် အသက်ကြီးသူတွေကို ဦးစားပေးတဲ့မြန်မာ့လူ့အဖွဲ့အစည်းရဲ့ ယဉ်ကျေးမှုအရ တီထွင်နိုင်မှုစွမ်းရည်ထက် အသက်အရွယ်ပါကြီးမှုကို တန်ဖိုးထားကြပါတယ်။ ဒီလိုသဘောထားတွေဟာ စီးပွားရေးအဝန်းပိုင်းမှာ ရောင်ပြန်ဟပ်လာပြီး ရှေးရိုးစွဲဆန်ဆန်ချဉ်းကပ်လုပ်ဆောင်မှုတွေကြောင့် လူငယ်တွေရဲ့ တိုးတက်မှုအတွက် အကျိုးမဖြစ်ထွန်း တော့ပါဘူး။ အထူးသဖြင့် ကျေးလက်ဒေသတွေမှာ လစာနည်းမှုနဲ့ကျွမ်းကျင်မှုအတတ်ပညာမလိုတဲ့ အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းတွေကြောင့် လူငယ်တွေဟာစွမ်းဆောင်ရည်အပိုင်းမှာအားနည်းမှု ဖြစ်သွား စေခဲ့ပါတယ်။ အစိုးရရဲ့ သက်မွေးသင်တန်းပံ့ပိုးမှုနဲ့ လူငယ်တွေကိုအလုပ်အကိုင်ရရှိမှုမြှင့်တင်ရေးဆိုင်ရာ ကြိုးပမ်းချက်တွေအားနည်းတာကြောင့် လူငယ်တွေအတွက်အလုပ်အကိုင်ရရှိရေးပိုင်းမှာ အနုတ် လက္ခဏာဆောင်တဲ့ အကျိုးသက်ရောက်မှုတွေ ဖြစ်စေခဲ့ပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ပြဌာန်းစာအုပ်အခြေခံတဲ့ ပညာရေးစနစ်ဟာ လက်တွေ့အသုံးချမှုနဲ့ အနာဂတ် သက်မွေး လုပ်ငန်းခွင်အပေါ် အမှီမဟုတ် သင်ရိုးပြင်ပလေ့ကျင့်သင်ကြားမှုတွေ ကင်းမဲ့နေပါတယ်။ မြန်မာအစိုးရသစ်ဟာ 2011ခုနှစ် အာဏာလွှဲပြောင်းရယူချိန်ကစလို့ နိုင်ငံရေးနဲ့ စီးပွားရေးပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေကို အံ့မခန်းလုပ်ဆောင်ခဲ့ ပေမယ့် လူငယ်တွေမှာ ဖြစ်ထွန်းလာမယ့် အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းသစ် တွေနဲ့ အံ့ဝင်ခွင့်ကျဖြစ်စေမယ့် အတွေ့အကြုံတွေ၊ လေ့ကျင့်မှုတွေ၊ ကျွမ်းကျင်မှုတွေ ခေါင်းပါးနေဆဲ ဖြစ်တာမို့ လုပ်ငန်းသစ်အတော် များများဟာ ပြည်ပက ကျွမ်းကျင်ဝန်ထမ်းတွေကိုပဲ ခန့်ထားနေရပါတယ်။

Facts and Figures

- မန်မာနိုင်ငံမှာ ခန့်မှန်းခြေအားဖြင့် အသက်15နှစ်ကနေ 24နှစ်အရွယ်လူငယ်ပေါင်း 52.50% လောက်ဟာ အလုပ်လက်မဲ့ဖြစ်နေကြတယ်လို့ နိုင်ငံတကာအလုပ်သမားအဖွဲ့အစည်းရဲ့ ထုတ်ပြန်ချက်အရ သိရပါတယ်။
- ပြည်သူ့လွှတ်တော်အတွင်းမှာ ပျမ်းမျှအသက် 59နှစ်အရွယ်ရှိတဲ့ ပါလီမန်အဖွဲ့ဝင်ဦးရေထက် အသက် 60 နဲ့ အသက်82နှစ်ကြားမှာရှိတဲ့ ပါလီမန်အဖွဲ့ဝင်တွေက ရာခိုင်နှုန်း 50%ကျော်ရှိတယ်လို့သိရပါတယ်။
- လူဦးရေသန်း 50 ထဲက ခန့်မှန်းခြေ 9သန်းလောက်ဟာ အသက် 15နှစ်ကနေ24နှစ်ကြားရှိတယ်လို့ နိုင်ငံခြားရေးရာဝန်ကြီးဌာနရဲ့ သတင်းအရသိရပါတယ်။

- မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ပြင်ပကမ္ဘာနဲ့ ထိတွေ့ဆက်ဆံလိုက်ခြင်းဟာ လူငယ်တွေအတွက်အခွင့်အလမ်းကောင်းတွေ ရလာစေမယ့်သဘောပါပဲ။ ဒါပေမယ့် အခြေခံကျတဲ့အလုပ်တွေကလွဲလို့ တစ်ခြားအလုပ်တွေအတွက် လူငယ် အများစုဟာ အရည်အချင်းမပြည့်မှီကြပါဘူး။
- နိုင်ငံတကာ အလုပ်သမားအဖွဲ့အစည်းရဲ့ ထုတ်ပြန်ချက်အရ ကမ္ဘာ့အလုပ်လက်မဲ့လူဦးရေသန်း160ထဲမှာ ခန့်မှန်းခြေအားဖြင့် 40% လောက်ဟာ အသက်15နှစ်ကနေ အသက် 24နှစ်အရွယ်တွေဖြစ်တယ်လို့ သိရပါတယ်။ ဒီလိုလူဦးရေ 1 ဘီလီယံထဲက အလုပ်လက်မဲ့လူငယ် 85ရာခိုင်နှုန်းဟာ ဖွံ့ဖြိုးဆဲနိုင်ငံ တွေကလို့ သိရပါတယ်။

Points of view:

"မြန်မာနိုင်ငံမှာ ရှေ့လျှောက် စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့အတွက် လူငယ်တွေဆိုမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံဖို့က သိပ်ကို အရေးကြီးပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့က သူတို့တွေရဲ့ စကားသံတွေကိုနားထောင်ရမယ်။ သူတို့တွေကို ကာကွယ်ပေးရမယ်။ နောက်ပြီး သူတို့တွေနဲ့ပူးပေါင်းပြီး တာဝန်တွေပေးအပ်ရမယ်လို့" လူမှုပုဂ္ဂိုလ်ထမ်း ကယ်ဆယ်ရေးနဲ့ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာနရဲ့ ဒုတိယအထွေထွေ ဒါရိုက်တာ ဦးအောင်ထွန်းခိုင် ကဆိုပါတယ်။

"လူငယ်တွေဆိုတာ ဒီနိုင်ငံရဲ့ အဖိုးမဖြတ်နိုင်တဲ့အကြီးကျယ်ဆုံးရတနာပါပဲ။ ပညာရေးနဲ့ အလုပ်အကိုင် အခွင့်အလမ်းတွေရရှိပြီး ကိုယ့်ကလေးငယ်တွေဟာ ကလေးဘဝကနေလူလားမြောက်တဲ့ထိ ဖြတ်သန်းရာ ကာလတစ်လျှောက်လုံးမှာ ဘေးကင်းလုံခြုံစွာဖြတ်သန်းနိုင်ဖို့ ဂရုစိုက်ပေးပါလို့ လူတိုင်းကို ကျွန်တော် တိုက်တွန်းချင်ပါတယ်။ ဒါမှလည်း သူတို့တွေကြီးပွားအောင်မြင်ပြီး ဒီနိုင်ငံရဲ့ တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးမှုအတွက် ပံ့ပိုးလုပ်ဆောင်ပေးနိုင်မှာဖြစ်တယ်လို့" ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်ရဲ့ ဒုတိယသမ္မတ ဒေါက်တာစိုင်းမောက်ခမ်းက ဆိုပါတယ်။

"ဘွဲ့ ရပေမယ့် အလုပ်လက်မဲ့တွေ အင်မတန်များပါတယ်။ ဘွဲ့ တော့ရထားပြီ၊ ဘာအလုပ်မှ မရှိဘူး။ အလုပ်စရာ အလုပ်ကလည်း မရှိဘူး။ အဲဒါ ကျွန်မတို့ နိုင်ငံလူငယ်တွေရဲ့ ပြဿနာကြီးတစ်ခု ဖြစ်တယ်။ အဲဒီပြဿနာနဲ့ ဆက်နွှယ်နေတာက မူးယစ်ဆေးဝါး ကိစ္စ အလုပ်မရှိတဲ့ လူငယ်တွေက စိတ် လေတယ်။ အလုပ်လက်မဲ့ ပြဿနာ မဟုတ်ဘူး။ မျှော်လင့်ချက်မဲ့ သွားတာ ပြဿနာပဲ" ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်

Information links:

- www.mymclub.net
- www.mol.gov.mm
- www.myprofessionalclub.com
- www.myanmar-youthforum.net
- www.dvb.no
- www.facebook.com/MyanmarYouthNetwork
- www.myanmarjobsdb.com